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بیشترین مکمل ها و 
ویتامین های مصرفی

علیرضا رستمی، مدیرکل فراورده های 
طبیعی، سنتی و مکمل سازمان غذا و دارو 
درباره بیشترین مکمل ها و ویتامین هایی 
که در کشــور مصرف می شــوند، گفت: 
فراورده هــای مکمل، طیف وســیعی را 
شــامل می شــوند؛ از  جمله موارد مورد 
اســتفاده در حفظ سلامت عمومی بدن 
مانند انواع ویتامین هــا و املاح معدنی، 
ویتامین هــای مورد اســتفاده در نوزادان 
و مــادران باردار و شــیرده کــه در مراکز 
بهداشــت و به صورت رایگان در اختیار 
گــروه هدف قــرار می گیــرد و همچنین 
مکمل های مــورد اســتفاده در افزایش 

عملکرد ورزشی افراد و ورزشکاران.
همچنیــن  افــزود:  در  این بــاره  وی 
گروه دیگــری از فراورده هــای مکمل و 
ویتامین ها در «حفظ ســلامت پوســت، 
مــو و ناخن»، «بهبود عملکرد دســتگاه 
ایمنی»، «مدیریت وزن و به منظور کاهش 
یا افزایش وزن»، «پیشــگیری و حمایت 
از شــرایط خــاص ســلامت مانند پوکی 
اســتخوان، بیماری هــای قلبی و عروقی، 
دیابت و ...»، «آنتی اکســیدان ها» و «امگا 
۳» مورد تجویز و استفاده قرار می گیرند.

مدیرکل فراورده های طبیعی، سنتی و 
مکمل ســازمان غذا و دارو  درباره شرایط 
تجویز و مصرف مکمل هــا و ویتامین ها  
تأکید کــرد: با توجه به نیــاز پایه بدن به 
ریزمغذی ها و با نگاهی به ســبد غذایی 
خانوار و کاهش احتمالی سرانه مصرف 
برخی از اقــلام مهم حاوی ریزمغذی ها، 
به صــورت  دارویــی  مصــرف  تجویــز 
فــراورده مکمــل از ســوی متخصصان 
مربوطــه و برمبنای بار بیماری ها و نتایج 
آزمایش هــای کلینیکــی و پاراکلینیکی 

صورت می گیرد.
وی همچنین در پاســخ به ســؤالی 
مصــرف  القــای  از  ارزیابــی  دربــاره 
فراورده هــای مکمــل و ویتامین هــا به 
ایسنا گفت: مشخص است که در برخی 
از موارد و بــا توجه به نــگاه انتفاعی و 
بازار  بــه  اقتصادی شــرکت تولید کننده 
رقابتــی مصــرف، القــا ی مصــرف نیز 

غیر قابل اجتناب به نظر می رسد.
رســتمی دربــاره عــوارض احتمالی 
مصــرف نابجای مکمل هــا و ویتامین ها 
و بروز مشــکلات جســمی در این ارتباط  
گفــت: در  این بــاره بایــد گفــت طبیعتا 
مصرف هر عنصر، ماده غذایی و دارویی 
بیش از حد مجــاز تعیین شــده در منابع 
بین المللی برای عموم جامعه و به ویژه 
در گروه هــای در معــرض خطر شــامل 
کــودکان، ســالمندان، مادران بــاردار و 
شــیرده، بیماران صعب العلاج یا نقص 
دســتگاه ایمنی و.. .، انــواع عوارض حاد 
قابــل مشــاهده در کوتاه مــدت  یا بطئی 
و دراز مــدت را به دنبال خواهد داشــت 
و برهمیــن اســاس لازم اســت هر گونه 
مصرف مکمل ها و ویتامین ها با مشورت 
و تجویز پزشــک مربوطه انجام شود و از 

مصرف خودسرانه این اقلام پرهیز شود.
وی در توضیــح عــوارض ناشــی از 
مصرف خودسرانه و بدون تجویز پزشک 
و همچنیــن مصرف بی رویــه مکمل ها 
افــزود: در ایــن راســتا می تــوان گفت  
خطر بروز مســمومیت به دنبال مصرف 
بیش از حد ویتامین های محلول در چربی 
و همچنین خطــر تداخل مصرف برخی 
مکمل هــا با داروهای خاص نظیر امگا و 
وارفارین و در افراد دارای بیماری خاص 
نظیر بیماران کلیوی و کبدی وجود دارد.

مدیرکل فراورده های طبیعی، ســنتی 
و مکمل ســازمان غذا و دارو با اشاره به 
تعــداد فزاینده مجوزهای صادر شــده از 
سوی این ســازمان و آمار شناسه گذاری 
مکمل هــای تولیــد داخل، گفــت: این 
موضوع حاکی از افزایــش نوع و تعداد 
مکمل های تولیدی در کشــور و در نتیجه 
اســتقبال پزشــکان و بیماران از مصرف 
این فراورده هاســت. در مجموع توصیه 
می شــود کــه مردم هــر نــوع مصرف 
مکمــل و ویتامین ها را با نظــر و تجویز 
پزشک مربوطه داشته باشند و از مصرف 

خودسرانه آن پرهیز شود.

پایش حیات  وحش
 با روش های روز دنیا

ایرنــا: انقراض پدیده ای اســت که دنیــا همواره با آن درگیــر بوده؛ از 
انقراض دایناســورها در حدود ۶۶ میلیون ســال پیش گرفته، تا از بین 
رفتن شــیر ایرانی حدود یک قرن گذشته و ببر مازندران حدود ۷۰ سال گذشته. 
البته قطعا اینها پایان روند انقــراض نخواهند بود؛ در چند دهه اخیر به علت 
توســعه صنعــت و شهرنشــینی، رونــد آن تندتــر شــده و هر ســاله تعداد 
درخورتوجهی از گونه های زیســتی حیات وحش برای همیشه از بین می روند. 
در ایران بیش از دو هزار گونه جانوری اعم از پســتانداران، پرندگان، خزندگان، 
دوزیســتان و ماهیان زندگی می کنند که آمارها نشــان می دهــد ۷۵ گونه در 
فهرست ســرخ اتحادیه بین المللی حفاظت از طبیعت (IUCN) قرار دارند. 
این عدد زنگ خطری برای گونه های جانوری اســت که اگر موفق به حفاظت 

از آنها نشویم، برای همیشه به تاریخ خواهند پیوست.
با توجه به اینکه ســایه ســیاه انقراض در تمام دنیا گسترده شده، از این رو 
حفاظــت از گونه هــا به امری جــدی برای دولت هــا درآمده اســت و برای 
جدیت بخشــیدن به این مســئله، دهه ۲۰۲۰ تا ۲۰۳۰ را در دنیا دهه بازسازی 
اکوسیستم ها نام گذاری کرده اند. از طرفی، رفتن به این سمت که چه گونه هایی  
به چــه تعداد و در چــه نقاطی در طبیعت وجــود دارند نیز در دســتور کار 
دولت ها قرار گرفت؛ چون لازمه حفاظت، دانســتن اطلاعات از داشته ها ست. 
از این رو به سمت پایش های هوشمند با استفاده از فناوری های روز دنیا رفتند.
منظور از پایش، تشخیص، ردیابی و شمارش گونه های جانوری موجود در 
طبیعت است. تا چندی پیش این کار به صورت سنتی و با کمک عکس برداری 
و نصب تله هایی برای تصویربرداری و تگ گذاری انجام می شد که چالش های 
زیــادی به همراه داشــت؛ چون بــا این روش امکان دسترســی بــه مناطق 
صعب العبور ممکن نبود، همچنین حیوانات به محض مشاهده انسان مخفی 
می شــدند که در این شــرایط از نظرها دور می ماندند و در سرشماری ها لحاظ 
نمی شدند. بر این اساس، دنیا به ســمت استفاده از فناوری های روز  برای این 
کار رفت. در نتیجه بازار پهپاد و کوادکوپتر داغ شــد؛ چون به راحتی با به پرواز 
درآوردن آنهــا می توان موقعیت حیوانات را مشــخص کرد و تعدادشــان را 
شــمرد. البته این روش ها نیز مشکلات خودشــان را دارند که اگر تمام آنها را 
با روش ســنتی مقایسه کنیم، می بینیم  استفاده از فناوری روز دنیا از هر لحاظ 

نسبت به روش های سنتی برتر است.
در این راســتا، ســازمان حفاظت محیط زیســت هم درصــدد به روزکردن 
روش های پایش با استفاده از کوادکوپتر برآمد و هم زمان با آن تکمیل سامانه 
جامع محیط زیست را هم در دستور کار قرار داد. معاون محیط زیست طبیعی 
و تنوع زیستی ســازمان حفاظت محیط زیســت با تأکید بر اینکه مسئله تولید 
و ثبــت داده های حیات وحش بســیار مهم اســت، گفت: ســازمان حفاظت 
محیط زیســت تنها متولی حیات وحش در کشــور است. مثلا در حوزه آلودگی 
هــوا چند متولی وجود دارد، بنابراین مهم اســت که ما داده های درســتی را 
درباره حیات وحش کشــور داشته باشــیم؛ چون این داده ها هستند که مبنای 

تصمیم گیری و مدیریت ما خواهند بود.
حسن اکبری افزود: بنابراین روی این مسئله متمرکز شدیم. از این رو، تکمیل 
سامانه جامع محیط زیســت را در دستور کار قرار دادیم. این سامانه چند سال 
پیش راه اندازی شــده بود، امــا در حوزه حیات وحش نواقص جدی داشــت 
کــه بارگذاری خوبــی را در این زمینه آغاز کردیم. بــرای اجرای آن مطالعاتی 
را در سراســر کشور تعریف و حداقل با ۲۰ دانشــگاه که رشته محیط زیست یا 
منابع طبیعی دارنــد، در قالب کمیته های مختلف در حال همکاری هســتیم. 
با این کار، شــالوده تولید داده هــای حیات وحش و ثبت آنها را در ســامانه را 
پایه گذاری کردیم که پیشــرفت خوبی هم داشته اســت و امیدواریم این روند 
بتوانــد در آینــده اطلاعات خوبی بــرای مدیریت ما ایجاد کنــد. ضمن اینکه 
قبــلا خیلی از اطلاعــات کاغذی بودنــد و در جابه جایی ها بخشــی از آنها از 
بین می رفتند، این بار ما بر بســتر الکترونیک و یک شــیوه اســتاندارد داده ها را 

جمع آوری می کنیم.
وی اظهار کرد: ســامانه جامع محیط زیست بخشــی مختص تنوع  زیستی 
دارد و در آن بانک هــای اطلاعاتــی متعــددی طراحی شــده کــه اطلاعاتی 
درباره موزه ها، وضعیت ســنگ و کانی، پوشــش گیاهی، داده های سرشماری 
حیات وحــش، آتش ســوزی، اطفای حریــق، تصرفات، وضعیت مســتثنیات، 
باغ وحش ها، نگهــداری حیوانات و نقل و انتقــالات حیات وحش در آنها ثبت 
می شــود که این روند ســابقه خوبی از اطلاعات ایجاد می کند و به ما نشــان 
می دهــد  در چــه وضعیتی هســتیم. مثــلا باغ وحش ها موظف هســتند اگر 
بخواهند گونه جدیدی را منتقل یا وارد کنند، یا حتی زادآوری گونه های خاص 

را در این بانک ها درج کنند، این داده ها به مدیریت بهتر آنها کمک می کند.
اکبری تأکیــد کرد: در واقع باید بدانیم چه گونه هایــی، چه تعداد و در چه 
نقاطی داریم. این ساده ترین سؤالی است که باید بتوانیم به آن جواب بدهیم. 
بر این اســاس، مطالعه جامعی را در کشــور تعریف و کار را با ۳۰ کارشــناس 
از ۳۰ اســتان آغاز کردیم تا نقشــه پراکنش گونه های شــاخص کشور را تولید 
کنند. این نقشــه از لحاظ روند طرح های توســعه کلان و هم زمان حفاظت از 
محیط زیســت و تنوع زیستی بسیار مهم اســت. تاکنون وقتی برای انتقال خط 
لوله ای به نقشــه نیاز می شد، نقشــه مناطق چهارگانه را وسط می گذاشتند؛ 
این فقط نقشــه ۱۱ درصد خاک کشور است. باید در نظر داشته باشیم که تمام 
حیات وحش فقط در این ۱۱ درصد نیســتند، بنابراین ممکن است یک خط لوله 

تنها زیستگاه یک گونه را از بین ببرد.
وی ادامه داد: با توجه به اهمیت موضوع، در تلاشیم تا پایش و سرشماری 
حیات وحش را از روش ســنتی خارج و از فناوری های روز دنیا استفاده کنیم. 
از این رو به ســمت اســتفاده از کوادکوپتر رفتیم تا بتوانیــم برخی از گونه ها و 
زیســتگاه ها را که در نقاط صعب   العبور قرار دارنــد، پایش کنیم. علاوه بر این، 
یک پایگاه داده تنوع زیســتی را هم سال گذشته تعریف کردیم و شرح خدمات 
آن نوشــته شده است؛ با این هدف که پایه پایش ها و سرشماری ها الکترونیک 

شود.

تسویه اساتید در دانشگاه ها ادامه دارد

نوبت به سراج زاده رسید

نگاه گزارش خبری

جامعهجامعه

سال هاســت کــه حلقه هــای رادیــکال، علوم انســانی 
را نشــانه گرفته انــد و بیشــترین تســویه های اســتادان در 
دانشــکده های علوم انســانی اتفاق افتاده است. مسئله ای 
که در ســال های گذشته البته به رشــته های دیگر هم رسید، 
اما هنوز جامعه شناســی و علوم انســانی در تیررس افرادی 
اســت که علوم انســانی را خطرناک می پندارنــد. این بار در 
آخرین روزهای استقرار دولت سیزدهم هنوز فضای متصلب 
دانشــگاهی از پا ننشســته و قرعه بازنشستگی زودهنگام به 
نام حسین سراج زاده، عضو هیئت علمی دانشگاه خوارزمی 
افتاد. حســین ســراج زاده در کانال تلگرامی خود درباره این 
بازنشستگی اطلاع داده و درباره بازنشستگی زودهنگام دکتر 
رسول رسولی پور، اســتاد گروه فلسفه دانشگاه خوارزمی نیز 
سخن می گوید. در بخش هایی از متنی که سراج زاده در کانال 
تلگرامی خود منتشــر کرده، آمده اســت: «دیروز یکشنبه ۱۰ 
تیرماه در حالی که با شماری از همکاران گروه جامعه شناسی 
دانشــگاه خوارزمی مشــغول برگزاری مصاحبــه داوطلبان 
دکترای جامعه شناسی بودیم، تلفنم زنگ خورد. چون منتظر 

تلفن ضروری بودم، از جلسه بیرون رفتم و پاسخ دادم.
خانمی خــود را از امور اداری دانشــگاه معرفی کردند و 
خواســتند برای به جریان افتادن کارهای بازنشستگی همین 
امروز یک شماره حساب بانک صادرات و اطلاعات و مدارکی 

دیگر ارسال کنم.
گفتم، مگر من بازنشسته شده ام؟ من که قانونا تا دو سال 

دیگر می توانم کار کنم.
هنوز حکم بازنشســتگی را هــم ندیده ام. گروه و شــاید 
دانشکده هم در جریان نیستند. علت بازنشستگی زودهنگام 

بدون درخواست خودم و گروه چه بوده؟
اگر هم بــه هر دلیلی تصمیم گرفته انــد یک عضو هیئت 
علمی را باز نشســته (بخوانید اخــراج) کنند، آیا نباید از قبل 

رسما به او و به گروه آموزشی اطلاع دهند؟
این همکار محترم امور اداری گفتند، بله حق با شماست 

ولی از من خواسته اند و معذورم.
گفتند حکم از طریق اتوماسیون به دانشکده ارسال شده و 
اصرار داشــتند همین امروز شماره بانک صادرات و اطلاعات 
و مدارکی دیگر را بفرســتم تا کارهای اداری به سرعت انجام 
شود». ســراج زاده در ادامه بیان کرده است: «تاریخ حکم ۶/ 
۰۴/ ۱۴۰۳ (آخریــن روز کاری پیش از انتخابات) اســت و به 
استناد مصوبه مورخ ۱۴۰۲/۰۶/۸ هیئت امنای دانشگاه صادر 
شده است. این مصوبه و محتوا و دلایل آن هیچ گاه به صورت 
کتبی و یا شــفاهی از طرف مســئولان دانشگاه به من اطلاع 
داده نشده است. حتی مدیر محترم گروه هم اطلاع نداشتند، 
زیــرا در برنامه ریزی درســی گــروه برای نیم ســال آینده که 
حدود یک ماه و نیم قبل تصویب شــد، برنامه کامل یک عضو 
هیئت علمی شــاغل برایم در نظر گرفته شد. فقط افواهی و 
به صورت شــایعه در اســفند ۱۴۰۲ از برخی همکاران شنیده 
بودم که گویا هیئت  امنای دانشــگاه چنین مصوبه ای داشته 
اســت. با توجه به این، حــدود یک ماه و نیم قبــل، از رئیس 
محترم دانشــکده خواستم بررســی بفرمایند و به من اطلاع 
دهند که آیا این موضوع درســت اســت و چنین مصوبه ای 
وجود دارد؟ و اگر درســت اســت، کی قرار اســت اجرا شود 
تا مــن برنامه های کار و زندگی ام را مطابــق آن تنظیم کنم. 
به  هر حال کارمند محترم اداری بر اســاس خواسته مسئولان 
بالادستی اصرار و عجله داشــتند تا کارهای اداری آن زودتر 

انجام شود.
تــا جایی که می دانــم روال و قاعده این اســت که حکم 
بازنشســتگی اعضای هیئت علمی را پایان هر ترم، و در ترم 
دوم، شــهریور ماه می زنند که بعد از یک سال کار از مرخصی 
سالانه مرداد ماه اســتفاده کرده باشند؛ و همچنین از قبل به 
فردی که قرار اســت بازنشسته شود رســما خبر می دهند تا 
بتواند بــرای کار و زندگی اش برنامه ریزی کند. این داســتان 
برای آقای دکتر رســول رســولی پور عضو هیئت علمی گروه 
فلسفه دانشگاه خوارزمی هم دقیقا به همین ترتیب رخ داده 

است».
سعید معیدفر، رئیس انجمن جامعه شناسی، در گفت وگو 
با «شــرق» درباره خبر بازنشســتگی زودهنگام ســراج زاده 
گفت: «گزارشــی که آقای دکتر سراج زاده درباره بازنشستگی 
پیش از موعــد خود ارائه کردند، هنوز قطعی نشــده اســت؛ 
یعنی صرفا تماســی بوده که مشــخص نیســت چه ارگانی 
تماس گرفته و هدفش چیست. قطعا انجمن جامعه شناسی 

زمانــی وارد می شــود که چنین اقدامی عملی بشــود. حتی 
به صورت مکتوب هم چیزی در اختیار آقای دکتر نگذاشته ا ند 
که ما بتوانیم براســاس آن مکتوب واکنش نشان بدهیم. اما 
بــه هر حال د رحد همان هــم به نظر من لااقل بایســتی آن 
کسانی که حداقل ایشان را می شناسند، واکنش نشان دهند و 

نگذارند که چنین اتفاقی بیفتد و کم کم از پرده برون بیاید».

دانشگاه در محاصره ایدئولوژی
معیدفر با بیان اینکه پروســه بازنشسته کردن یا تعلیق و 
عدم تمدید کار و اینها مدت هاســت که در دانشــگاه ها باب 
شــده، تصریح کرد: «تلاش بــر این بوده که تــا آنجایی که 
ممکن اســت دانشگاه را به قول خودشــان پاک سازی کنند 
و عوامل خاصی وارد دانشــگاه بشــوند؛ یعنی کســانی که 
وابســته بــه یک جریــان فکری هســتند. می دانیــد که به 
هر حال دانشــگاه ها بایســتی مرکز گفت وگو و مرکز افکار و 
اندیشــه های متکثــر و رویکردهای مختلف علمی باشــد. 
قاعدتــا هیچ گاه دانشــگاه نمی توانــد از یک زاویــه یا یک 
جمعیتی را به عنوان چه دانشجو و چه استاد وارد دانشگاه 
کند که تقریبا از یک زاویه به امور نگاه کنند. ما می دانیم که 
علم محصول اندیشــه ها و رویکردهای متفاوت است، ولی 
متأســفانه تفکر ایدئولوژیک در هر جایی، توســط گروه های 
تندرویی که مشــخص نیست از کجا هدایت می شوند ریشه 
می دواند. این تفکر ایدئولوژیک تلاش کرده صرفا یک جریان 
فکری یا یک جریان مونولوگ فقط در دانشگاه حضور داشته 
باشــد و جریان های فکری دیگری که خــود آنها می توانند 
به نحوی باعث رشــد و توســعه دانش بشــوند، در محاق 
رفته اند. متأســفانه این روند، روندی اســت که برای امروز 
و دیروز و یک ســال و ۱۰ ســال پیش هم نیست. متأسفانه 
شورای عالی انقلاب فرهنگی به نحوی خودش را جایگزین 
وزارتخانــه قانونی کشــور کرده و عملا با انتصاب رؤســای 
دانشــگاه ها و متعاقب آن رؤســای دانشکده ها به هر شکل 
ممکــن تلاش کرده مانع فضای دیالوگ و تعامل و مواجهه 
اندیشــه ها و گفت وگوی اندیشه ها باشد. این مسیر، مسیری 
اســت که همان طورکه عرض کردم جدید نیست، اما بسته 
به آمد و رفت برخی از دولت ها این قبض و بسط داشته است. 
ولی جریان پیوســته ادامه داشته است. البته در دوره هایی 
که آن جریــان اصولگرایی حاکم بوده، تقریبا یکدســتی در 
شــورای انقلاب فرهنگی هم رخ داده و این مســیر به قول 
خودشــان پاکســازی که از انقلاب فرهنگی ســال ۵۹ آغاز 
شده، شدت پیدا کرده است». معیدفر تصریح کرد: «ما الان 
داریــم می بینیــم اول از جریان هایی که گویــا تقریبا با خود 
انقلاب زاویه داشــتند، حذف شــدند و کم کم در درون خود 
اقدام به حذف کســانی کردند که شــاید اسلام گرا بودند اما 
به نحوی با آنها تفاوت رویکرد سیاســی داشتند. بعد نوبت 
به حذف رقبا رســید؛ یعنی گاهی اوقات این حذف کردن ها 
وجوه بسیار بسیار سخیف پیدا کرد. به این عبارت که مثلا اگر 
در یک گروهی یا در دانشــکده ای مثلا فرد شاخصی وجود 
دارد کــه مورد اعتماد دانشــجویان اســت و جایگاه علمی 
مبرزی دارد، از ســوی همکارانی که متأســفانه خودشان را 
در آن موقعیت نمی بینند، برایشــان پرونده سازی می شود و 
به نحوی آنها را طــرد می کنند...! یعنی اصلا اوضاع آن قدر 
خراب شده که گاهی اوقات دیگر آن بحث ایدئولوژیک هم 
نیست؛ بلکه ایدئولوژی یک پوسته است و رقابت های افراد 
در اولویت اســت. یعنی به عبارتی، بیرون انداختن خوب ها 
و بیرون انداختن آنهایی که اصلح هســتند و جایگاه و شأن 
دارند و مــورد رجوع هســتند اتفاق می افتــد. و نهایتا این 
اســتادان را با این بهانه که فلانــی با جریان انقلاب مخالف 

است، با ایدئولوژی فلان مخالف است، حذف می کنند».
رئیس  انجمن جامعه شناســی با بیان اینکه دانشــگاه به 
کانونی بســیار ناسالم تبدیل  شــده گفت: «امروز در دانشگاه 
افراد به جای اینکــه بتوانند خودشــان را ارتقا دهند و به آن 
کســانی که دارای جایگاه هستند برسانند، تلاش می کنند که 
آنها را حذف کنند. این پروســه حذف افراد اصلح، شاخص و 
توانمند یک فاجعه بزرگ برای آموزش عالی کشــور اســت؛ 
یعنی شــما در آینده ملاحظه می کنید که دانشگاه شما بسیار 
ســقوط کرده و بعد کم کم درگیر فســاد شــده است. یعنی 
دانشــگاه، هم از نیروهای کیفــی و دارای رویکردهای مهم 
خالی می شود، و هم درگیر فساد می شود و نهایتا همه اینها 
دانشــگاه را از آن جایــگاه اصل علم، دانش و مرکز رشــد و 

توســعه کشــور به یک کانون توزیع رانت و متأســفانه تولید 
مــدارک بی خاصیت و بدون اهمیت تبدیــل می کند و ما این 
چیزها را الان داریم می بینیم. در ســال های اخیر شما وقتی 
وارد دانشــگاه می شــوید، می بینید که در کادر هیئت  علمی 
آنجا کســانی وارد شــده اند کــه اینها جزء شــاگردتنبل های 
دانشــگاه بودند و شــاگرد اول های آن دانشگاه نه  تنها جذب 
دانشــگاه نشــدند، بلکه تعــدادی هم که به نحــوی در یک 
دوره هایی وارد شــدند، یا اخراج شدند یا قراردادشان را لغو 

کردند».
معید فر گفت: «این یک فاجعه بزرگ اســت و متأســفانه 
کشــوری که درگیر فســاد می شود، دانشــگاهش هم فاسد 
می شــود و بعد ذیل ایدئولوژی یکسان سازی و خالص سازی 
و امثال این، فســاد و بی ســوادی ادامه پیدا می کند. حالا این 
ماجــرا به هر حال کم کم به دوســت و همکار دانشــمندمان 
آقای دکتر ســراج زاده کشیده شــده است. جایگاه مهمی که 
ایشــان هم در میان دانشــجویان و انجمن هــا و حلقه های 
جامعه شناســی کشــور دارنــد و همچنیــن فعالیت هــای 
متعددی که درون خود دانشــگاه به لحاظ علمی داشــتند و 
هم در نهادهای علمی مثل انجمن جامعه شناســی داشتند، 
غیرقابل انکار است. معلوم نیست این حذف کردن تا کجا هم 
ادامه پیدا کند. اما مســئله آقای سراج زاده موردی است که 
واقعا باعث شاید بگوییم تأسف و ناراحتی خیلی از همکاران 
ما شــده اســت. همه ما نگران هســتیم که این روند تا کجا 

می خواهد ادامه پیدا کند».

امیدوار نیستم
معیدفر در پاســخ به این ســؤال که آیا امیدوار است که 
با اســتقرار دولت چهاردهم این فضا تعدیل شود و استادان 
اخراجی و بازنشســتگان زودتر از موعد به دانشــگاه بازگردند 
گفت: «من مطمئن هســتم که اینها حتی بعد از تغییر دولت 
هم این مسیر را ادامه می دهند. اینکه می پرسید بعدا چگونه 
خواهد شــد، پاســخ من این است که این مســیر بدون تردید 
ادامه خواهد داشــت و البته سرعت آن شدت و ضعف دارد، 
چون به هر حال مراکز موازی تصمیم گیر دیگری مثل شورای 
عالی انقلاب فرهنگی وجود دارد که آن ترکیب هم خط وربط 
مشــخصی دارند. به بیان دیگر بیشتر نمایندگان در این شورا، 
یک جریان خاص فکــری را دنبال می کنند. به هر حال امیدی 
به آینده نامطلوبی که در دانشــگاه ها دیده می شود، نیست. 
به هر حــال مــا به عنوان کســانی که طرفدار حــق و انصاف 
هســتیم و می بینیم این اقداماتی که دارد می شود، چه آینده 
خطرناکی را برای کشور رقم می زند، باید تا آنجایی که ممکن 
است مثل مردم که تلاش می کنند نگذارند که روزنه ها بسته 
بشــود و نگذارند به هر حال این بی انصافی و بی عدالتی و این 
فســاد ادامه پیدا کند، ما باید تلاش خودمان را بکنیم و قطعا 
همه ما (کسانی که خودمان هم به نحوی مورد این ظلم قرار 
گرفته ایم) قویا از ایشان حمایت می کنیم و امیدوار هستیم با 
این حمایت بتوانیم کســانی را که درصدد هستند دانشگاه را 
از اندک افراد شاخص تهی و یکدست کنند، جلوگیری کنیم».
حسین ســراج زاده کارشناســی جامعه شناســی خود را 
از دانشــگاه شهید بهشــتی تهران گرفت و ســال ۱۳۶۸ در 
مقطع کارشناســی ارشــد رشته جامعه شناســی از دانشگاه 
تربیت مدرس فارغ التحصیل شد. او همچنین مدرک دکترای 
جامعه شناسی خود را دانشــگاه اسکس (Essex) انگلستان 
گرفت. او هم اکنون دانشــیار گروه آموزشــی جامعه شناسی 
دانشکده ادبیات و علوم انســانی دانشگاه خوارزمی است و 
تا پایان همین ترم تحصیلی دانشــگاهی در دانشگاه فعالیت 
داشــت. به نظر می رســد مســتقرین فعلی در وزارت علوم 
در تلاش هســتند تا در روزهای پایانی هم تســویه اســتادان 
را در برنامه بگنجانند. اما آنچه مســلم اســت با وجود علم 
به تمام نقاط ضعف احتمالی و عدم اعتماد دانشــگاهیان و 
تحریم صندوق رأی توسط بســیاری از روشنفکران، استادان 
دانشــگاهی در بســیاری از دانشــگاه ها و خاصه اســتادان 
جامعه شناســی، برای نجات دانشــگاه تمام تــلاش خود را 
کردند تا دولت چهاردهم به پزشــکیان برسد. حال باید دید 
رئیس جمهــوری منتخب و تیم علمی او برای این چشــمان 
امیــدوار چه خواهنــد کرد؟  آیا پزشــکیان بــه وعده هایش 
عمل می کند؟  آیا هوای تازه به جان خســته علوم انسانی و 
دیگر رشــته ها خواهد دمید؟  باید منتظر بود و مطالبه گر. ما 

منتظریم آقای پزشکیان؛ دانشگاه را نجات دهید.

شهرزاد همتی


